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Kj
)NGEN er overhode for Den 

norske kirke. Men ikke pil 
samme milte som for eksempel 

aven er for den katolske kir
ken. Det illustreres aven episode fra pa
vens besøk i Norge i 1<)8<). 

Lars Roar Langslet forteller at paven 
.. kong Olav om hans velsignelse - med 

.• en begnmnelse at kongen jo var kirke
overhode. 

- Episoden med paven er faktisk ukjent 
for meg, og jeg er sikker på at kong Olav 
ikke velsignet paven. Jeg tror ikke kong 
Olav kjente seg som åndelig overhode på 
sanune flIåten som paven er for sin kirke, 
sier kong Harald. 

- Men ser Kongellllot'll dndt:ligfunksjoll i 
det 4 kde Den non-kr kirke? 

- Jeg er jo ikke geistlig pa noen som 
helst måte. En slik åndelig funksjon tror 
jeg vi skal overlate lil biskoper og pres
ter. Men jeg håper at jeg og slillingen 
kan være med på il samle kirken, ikke 
splille. 

- Hva betyr det i praksis il være kirkens 
overbode? 

- Det gir ikke så mange praktiske ut
slag, egentlig. Et av de mest iøynefallen
de er at man er med på vigsling av nye 
biskoper. Og nå skal vi altså være med på 
tusenårsjuhileet for kirken i Norge. 

- Hva betyr det at Norge bar en tusenårig 
kristen tradisjon? 

- Den har samlel folket om et felles 
erdisett og medvirkel til il skape et ho

mogent folk. Krisme og humanistiske 
verdier har gitt seg u~lag i misjon og 
humanitært arbeid, Oykmingearbeid og 
FN-samarbeidct. 

PERSONLIG ENGASJEMENT 
Det hiIT alltid vært et nært forhold mel-
1m konge og kirke i Norge. Vart nåvæ

,ende kongehus har likevel engasjert seg 
personlig Ilt over de formelle krav som 
ligger i Grwmloven. Kong Olav la i sin 
tid ned et betydelig engasjement i at han 
skulle bli signet til kongsgjerningen, og 
vårt nåværende kongepar fulgte opp den
ne tradisjonen da de ble signet i Nidaros
domen. Del ble blant annet lagt merke 
til at høytideligheten ble lab" til en søn
dag, og ikke til den datoen da kong Haa
kon ble kronet og kong Olav ble signet. 

- Lå det m markering av s.ndag'>JJ som 
helligdag i d<tte? 

- Det falt meg ikke inn at signingen 

REPORTASJE 

Kong Harald er glad fur alle som ber for ham. 
- Det er kraft i de foldede hender. Når denne 
kraften konsentreres om kongens gjerning, føles 

det godt, sier Kongen til Vårt 
Land. I forbindelse med tusen
årsjubileet for kristendommen i 
Norge, har Vårt Land fått et 
eksklusivt intervju med Hans 
Majestet Kong Harald V 

..kunne legges til noe annet enn en høy
messesøndag. Det var det eneste narurli
geo 

- Ved signingelJ i Nidarosdomen ble detme 
btlll/JCn bedt: «Vi ber (lin nåde til han som 

kilder jor ditt aJyn. Sign kong Harald V, 
styrk og led ham i hans gjerning». H"r De
res Majestet opplevd at denne bønnen betydde 
nor for ])"es dllglig,' .<deming? 

- Ja, f()rhønn~handlingen har hidratt til 
å se tjene~ten i ~tørre sammenheng, og 
understreke at en er satt inn i et større 
fellesskap. Men bønnen i Nidarosdomen 
følges jo faktisk opp hver eneste søndag i 
kirkebønnen i høymessen. Og det er 
godt å molla brev der folk !<lrteller at de 
ber for ,meg. 

-lIva betyr det ti vite at 1I1an blir bedt 
for? 

- Det gir en god basis for å utføre gjer
ningen jeg tross alt er satt til å gjøre. Det 
er kraft i de foldede hender, og n.år den
ne kraften slik blir konsentrert - jeg tror 
ikke om min person, men om kongegjer
ningen - så er det klart at det føles godt. 

Kong Harald forteller at hans første 
minne fra kirken er fra krigsårene. En ju
lekonsert i Wasbington De, der .I-~andels 
hallelujakor ble sunget, gjorde dypt inn
trykk på bTUttungen. 

Senere er del blitt mange kirkeinntrykk 
for Kongen. Både i elnhets medfør og av 
andre grunner har han for eksempel hørt 
svært mange forskjellige prester preke. 

- lIva slags prekener liker Kongen best? 
- Det er helheten og sammenhengen i 

gudstjenesten sum er så fin. Heldigvis er 
det forskjellige måter å preke på. Om alle 
skulle holdt samme preken hver søndag, 
ville det vært kjedelig. 

- Foretrekker Kongen prekener Srmt appel
lerer til intellektet ellerfulelsene? 

- Helst begge deler. 
- Mange har bemerket at KUllgen jJfJger 

ivrig med i salmene. Har Dens Majestet 
nuen yndlingssalrne? 

- Nei, jeg tror ikke jeg har noen ynd
lings5alme. Men jeg synes det er veldig 
positivt at vi nå har fatt en ny salmebok. 
Dct er mange nye salmer, og melodiene 

til dem SQ1H er skeptIsk tillJye oversettelser og 
end11ng av tradiljuller? 

- Nei, jeg tror en ordlyd som bare skal 
ta vare på tradisjoner, men som folk ikke 
lenger forstår, ikke har så mye verdi. Det 
er bedre at man forstår, og det lir lettere 
jo nærmere ordlyden ligger dagligtalen. 

Tross alle tradisjonsbånd er det altså 
enkelte nyanser mellom kong Harald og 
hans far. Kong Olav markerte i intervjuer 
en uvilje mot endring av liturgi og sal
mebøker, og foretrakk intellektuelle pre
kener. 

KONGEN OG ABORTLOVEN 
Den største påkjenningen på forholdet 

mellom stat og kirke de senere årene har 
dreid seg om abortloven. Det har i etter
tid kommet flere antydninger fra de som 
var involvert om at kong Olav følte den
ne striden som en sterk belastning fordi 
han personlig badde mest forståelse for 
kirkens synsvinkel. l Belgia førte en lig
nende situasjon noell år senere til at 
kong Baudoin abdiserte den dagen 
abortloven skulle undertegnes, for så å 
gjenoppta kongsgjerningen dagen eller. 

- Hvor vanskelig oppkvJe kong Olav stri
den omkri71g abortlnven? 

- Det vet jeg faktisk ikke. Han disku
terte den aldri med meg. Men hvis han 
opplevde det som en vanskelig sak, så 
kan jeg helt sikkert si at pliktene overfor 
det konstitusjonelle sto øverst for ham. 
Han var veldig bestemt på å ikke t$ stil
ling i slike kontroversielle politiske saker. 
Dermed ikke sagt at han ikke hadde me
ninger, og det tror jeg også folk var klar 
over at han hadde. 

- Så en helgisk lo.,."ing v"r aldri pa tale? 
- Det spurte jeg ham faktisk om. Etter 

at kong Baudoin hadde abdisert for en 
dag sa jeg at det i eil LilsvarenJe situasjon 
ikke ville være fllJdv\.!ndig hos oss, for vi 
har jo det utsettende veto. Da sa han noe 
sum står spikret fast hos meg. I-Ian sa at 
den paragrafen skal ikke brukes i slike sa
ker. For ham kom uet konstitusjonelle 
foran alt annet. 
-1 jubileulIlsiiret strides kirke" rmt h07!lo

og salmene er blitt litt 
lysere og lettere. Man 
har tatt inn salmer fra 
blant annet den engel
ske tradisjonen, og det 
synes jeg er pm,itivt. 

- Så Kongen hører ikke 

«Det er he/heten og 
sammenhengen i guds
tjenesten s()'m er så fin. 
Heldigvis eT det 

forslgel/ige måter å 
preke på. Om al/e skulle 
holdt samme preken 
hver søndag, vil/e det 

vært kjedelig.» 

fili. Er det til skade for kir
ken? 

~- Jeg vet ikke bva man 
skal si til det. Vi må vel 
leve med at kirken er en 
stor organisasjon og har 
et sturt mangfold i seg. Vi 

må leve med hverandres forskjellighet . 
Men selv med indre spenninger er det 
kirkens oppgave å fornlidle Bibelens tid
løse budskap. Kanskje kommer kirken 
styrket ut aven slik diskusjun. 

KONGE FOR ALLE 
I mange hundre år var det en selvfølge 

at alle nordmenn var kristne. Vi levde j 
det som kalles en kristen enhetskultur, 
Slik er det ikke lenger, og de siste årene 
har også andre religioner vunnet innpass 
her i landet, blant annet gjennom inn
vandring. Særlig har det vakt reaksjoner 
at Norge har fått innbyggere som be
kjenner seg til islam. Enkelte frykter for 
vår kristne kultur. . 

- Kung Haakon sa al gang tlt han var 
kumlllunistenes kun,-~e. Er Deres lv/ajestet 
muslimenes konge.? 

- Jeg er konge for alle landsmenn, uan
sett religion dier politisk oppfatning. 

. Det var vel det som lå i kong Haakons 
utsagn. 

- HVil betyr detfor Norge sl)m et k,~istent 
land at vi har fått andre religioller 51)m is
lam inn i landet? 

- Det er både en utfordring og e1l for
del. Mangfoldet skaper problemer, men 
det er ogsil berikende. Vi burde komme 
styrket ut av å få Ilere impnlser ill-Il i det 
norske samfunn. 
. - Hva med "en frykt srmt en. dellgenner 
for at Tlorsk identitet skal g4 tapt? 

- Jeg tror ikke det er noe stort pro
blem. Om du spør våre naboer, så tror 
jeg ikke de ser det SOUl den mest over
hengende faren at norsk egenart skal gå 
til grunne. 

- Hvor viktig er kristendomsundervis
ningen i skulen? 

- Kristelldolll!lundcrvisnillgcn har vært 
et bidrag til dåpsopplæringen og til be
visstgjøring 0111 vår kulturtradisjon. Men 
det gjøres mye fint kristent undelvis
ningsarbeid også utenom skolen. Det har 
for eksempel vært fint å treffe dem som 
har vært trofaste i søndagsskolen når de 
kommer for å få Kongens fortjensteme, 
dalje. 
,- Bar det Være obligatorisk Ilt alk Lerer om 

k>·istmdo'1ll i grunnskolen? 
- Norge er et kristent land, og vilre 

-idealer er bygget på et kristent verdi-
grunnlag. Så for il leve i dette landet me
ner jeg nok man må ha et minimwn av 
kunnskap OIn kristendommen. 

Forts. neste side 
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Forts. fra forrlge side 

- I rt s"mji",n sam spriker i flere 
retninger, trenger vi kOllgedwl1IlIlet 
mer enn j;,r jor d samle o» til et ftl
klTkap? 

- Kongcdmnmct er ct lim som 

./.:ÅT 1/hl 'U,er!.' Jor han-lire, IIJrJl 
aJ.·sl.pten: (It det er offentlig iu
terC!iSt.: fur familien l 

«Jeg setter ikke pris på hennes reaksjon, men}e:.:, 
kan flmå den. Man kan bli sd provosert at mal! 
sprekker og fØør ting som ikke bir fØøres. Det 
var ikke et bilde av en pike på sykkel fotognl
fene var ute etter. Men de fikk kanskje provosert 
fram det bildet de ønsket.» 

-- Folk har krav på il Ja vite 
dnte, jo, jeg har hurt man 
~icr det. fvlen da hør man 

husk!.:" pj dl vi t.kalleve med dette helt li
vet. Vi bil ikke lrekke uss tilbake og bli 
privatpersoner, slik bade popstjerner og 
politikere kan. For ehempe! opplevde vi 
at en lukal radiostasjon brukte helikopter 
over souullcrstcdet vart tor å rapportere 
om hva vi gjorde og hadde på o!:>s. Det er 
en inntrcngl!J1 i privadivet som ikke hø
rer Huen ~teJer hjemme. Og dette ram
mer ikke bare oss, men også omgivelsene 
våre. Kronprinsen og prinsessen føler at 
de er skyld i de hda~tnillger som deres 
venner påføres. Vennt:ne utscUes for ek
sempel for forsøk på bestikkelse og belei-

Mandela ~om rakte hånden frem, men 
det ville ikke blitt noen forsoning om 
ikke også F red<rik de Klerk hadde rakt 
handen ut lil forsoning. Det var kanskje 
heller ikke så lett il se forskjell på rett og 
galt i Sur-Afrika som her hvor vi hadde 
en tdlc~ ytre fiende. 

holJcr samfunnet sammen. Vilr 
hovedoppgave cr å samle. Det c:[ det ~om 
er vitsen med hek systemet, a ha noen 
!,om er hevet over politikken, en institu
sjon alle kan slutte seg til på tve" av all 
uenighet. 

SAMARBEID OG RESPEKT 
Den norske kungefamilien cr utenfra 

sett et ck.'>t!mpcl pa samhold og goJc fa
milicfurhold. I en tid da familier går i 
stykker i ukende antall, framstår konge
familien ~om ct alternativ. 

-- Hva er hemmeligheten for ti jit slike godt' 
fm-hold i Jinni/ierd 

- Jeg Vel ikke 0111 jeg har noen resept. 
Men la oss ta noen stikkord: Samarheid, 
respekt for hverandre, tilgivelse og å bru
ke tid pil hverandre. Dette gjør sag ikke 
selv, det lna arbeiJes lued jevnt og trutt. 

- De riste ti,lrau t:1" det blitt mer vanlig li 
leve sammw uten ti gifte seg. Er det et pro
blem jor s"mjimnet? 

- Jeg opplever ekteskapet som en god 
furpliktende institusjon som har vist sin 
overlevelsesevne gjennom mange gene
rasjoner. Det er veldig viktig for barn at 
de føler trygghet og stabilitet i hjemmet. 

- Er det en mangel på gode forbilder i vår 
tid? 

- Problemet er vel at det er altfor 
mange forbilder, men for få gode. Vi 
bomhanicrcs med forbilder, særlig i me
diene .. Det blir ingen entydighet, men en 
jungel del" det er vanskelig for den opp
voksende slekt a ti.nne hva som er riktig 
og galt_ &nskje det er der vi har proble
mer med å hjelpe ungdommen til å finne 
frem. 

- Kongen hører til dem '""fli bli~ oppfattet 
SlYm et forbilde. Oppleves det som en jurvent
ning eller et kilI/? 

- Jeg tror nok forvenming er riktigere 
cnn kall. Enten man liker det eller ikke, 
så hlir alle som har en offentlig funksjon 
forbilde for ell del mennesker. Uet er en 
god følelse, men også litt skremmende. 

LOV Å MISLYKKES 
- Ma"ge vil vegre seg]or li være forbilde 

fønE de ikke føler seg sd vellykket. Hvordan 
skal vi jOrholde oss mlr vi mislykkes? 

-- Det er jo det som ligger bak når jeg 
sier at forventningen om å være forbilde 
kan oppleves som skremmende. Man vet 
at man ikke kan leve opp til alle idealene. 
Det mi~lykkede må man bare innrømme, 
og sa er det viktig å kunne be om tilgi
ve1st::. 

- Mm d mislykkes er ikke noe hinder jor å 
være jorhilde? 

- Nei] tvertimot, tror jeg. 
- Hva skal vi gjøre med trodemroe til et 

mer voldelig oJ; brutalt samfunn? 
- Dette med forbildene og hvor vi får 

dem fra er viktig. På fjernsyn ser vi for
bilder som bruker vold, og volden er ak
septert som undtrholdningsinnslag. Til 
slutt reagerer man kanskje ikke når vol
den er alvor. J eg mener ikke man skaJ 
forby dette, men det blir viktig med et 
forebyggende arbeid. 

- Bidrar måten mediene foTlflidler virke
ligheten til d ta motet fra oss? 

- J a, jeg tror det. Det er stort sett vold 
og elendighet pa alle førstesider. For-

skjellen nå fra før, er at vi får det reu inn 
i stua. 

- Men slik er virkelighetm, og dit må vel 
mediene avspeile den? 

- Jo, men det er et spørsmål om vi har 
godt av det. Det er ikke ~å sikkert vi har. 

IKKE KJENDISER 
Det er ikke bare når det gjelder lor

midling av verdens ondskap at mediene 
er blitt mye mer pauengende. Dder av 
journalbtikken gar lanhTt iml i det som 
har vært regnet for folks privatliv. Særlig 
utleveres de såkalte kjendisene. 

- Ilar Kongen ptt noen rea"!ioner på det
te dusker om jOl'1'Otzingl 

- Mitt inntrykk er at dette cr et ganske 
alment (,'fiske, og jeg har generelt fatt 
mange vennlige kOlHmentarer til min 
\."Ie på Akershus 8. llI.i. Det må finnes 
klare skiller mellom riktig og galt. Men 
ingenting kan gro i hat og bitterhet. 

- FfJnunillf,Cll erju CIl Ja·isten hovedtanke. 
liva er Kongens-persunlige forhold til fono
llingstankt'fl? 

- 0b~å j Bibelen finner vi at forsoning
en mil være tosidig. Det vil si at synds-

- Vår hovedoppgave er å samle. Det er det som el- vitsen med hele systemet, sier kong Hamld j dette intervjuet med Vårt 
Londs samfimmredaktør, Erling Rimehaug. 

- Er denne pt:rSonon"cnterte jounllJlu"tik
ken blitt et ptvblem for kongefamilien? 

- Jeg vil reservere meg mot at kongefa
milien er kjendiser. Det er forskjell pa 
kjendiser og kjente personer. Det råkjø
ret den ynhrre generasjon j vår familie har 
[åu merke de siste årene, har vært helas
tende Mde for familien og dem person
lig. De som leser slike reportasjer, bør 
tenke over hva journalister og fiJtografer 
h'jør for å få tak i dette stoffet. Måten det 
skjer på er mer belastende enn det som 
faktisk star i avisene og bladene. Ofte har 
det vært en meget ubehagelig prosess. 
Jeg tror Martha Louises reaksjon i Ne
derland er et eksempel pa det. Hun ble 
provosert uver lang tid, og reagerte på 
det. Jeg !)etter ikke pris på hennes reak
sjon, IHen jeg kan forstå den. lvlan kan hU 
så provo~ert at man sprekker og gjør ring 
som ikke bør gjøres. Det val" ikke et bil
de aven pike pa sykkel fotografene var 
ule etter. Men de fikk kanskje provo&en 
Iram det bildet de ønsket. 

- Nd ~ier norske redaktører at kouj!,ehusct 

res i dagt:vis. \/ån:.: barn synes det er vel
dig trisl at Jet skal være en belastning a 
være uereS venner. Jeg Inerket meg da 
det var innringingsprogram i NRK-Ra
dio om dette at de fleste var enige i at 
man n{i har pa~sert gTensen for det ak
:-,ept:.lll)~" 

FORSONING 
1995 Lr I,.'t jubileumsår i Norge. En må

ned t~n" kirkejubileet feiret vi frigjøring~
jubileer. l den forbindelse tok Kongen 
opp bdlOVH t()r forsoning overfur de 
..,0111 luvnct pa g<d side under krigen. 

- Jh)(mlan har det se,~ at man i S'ør-;lfri-
1"ll hm jiJ}",wnes lIZed t:1J gang, 'II1en.~ vi matte 
'volte i jelUti itrfiw det kunue hli et temil? 

f()rlatdscn forubctt.cr at du først har 
'"gt: Jeg har >yndet. Den generelle tilgi
velse er ikke så mye verd. Da er vi tilbake 
i middelalderens avlat. 

- Selv am tide"e var vanskelige under kn
I(t"II, sd ha"'!e Tlum likevel et håp om at alt. 
,kulle bli mye bed"t" "dr freden kom. Er dette 
uoe vi mangler i dagt'TlS samfunn.? 

- Jeg tror nok at mange unge føler en 
romhet og oppgitthet, at det ikke er noen 
vei som fører frem. Kanskje vi har det f,,
godt materielt sett. Det er ikke sikkert 
er blitt lykkeligere av det. Vi trenger:\ 
spørre uss selv: Hvor var det vi gikk feil? 
Det er viktig med et hap som strekker 
st::g ut over dette livet, en forankring i 
noe S{)lll er høyere enn en selv. 

.-. Denne pro<,essen 
l:I ikLv ,JUlt i 
Sm-!\Irib. Men 
både i !'-; (",rgt.: og
S"r-Ati-ika gjelder 
Jet ar lnrsouiHgen 
rna væn.: t<,,')illig. 
Det val t-~"d':iUll. 

«Vi trenger å spørre 
oss selv: Hvor var 
det vi gikk feil? 

- lGmg Olav sa i furbindelse 
1/ud en tale i Kong Haakons kir
kr: ,. Københ,wn Ilt vi 11M vente 
pil Jeru gjmkrmlst. Er dette en 
forventIling Ko"gen har? 

.- J a, det er det som er håpet 
Det nye testatnente d.reier seg Det er viktig med et 

båp som strekker seg 
ut over dette livet, 
en forankring i noe 
som er høyere enn 
en selv.» 

om. 
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